

引用本文(Citation):

施春华, 李慧, 郑彬, 郭栋. 基于Cloudsat探测的一次非典型东北冷涡结构及其降水. 地球物理学报, 2013, 56(8): 2594-2602, doi: 10.6038/cjg20130809

SHI Chun-Hua, LI Hui, ZHENG Bin, GUO Dong. An atypical cold vortex structure and its precipitation over Northeast China based on Cloudsat detection. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(8): 2594-2602, doi: 10.6038/cjg20130809

基于Cloudsat探测的一次非典型东北冷涡结构及其降水

施春华¹, 李慧², 郑彬³, 郭栋^{1*}

1. 南京信息工程大学大气科学学院, 气象灾害教育部重点实验室, 南京 210044;
2. 南京信息工程大学语言文化学院, 南京 210044;
3. 中国气象局广州热带海洋气象研究所, 热带季风重点开放实验室, 广州 510080

An atypical cold vortex structure and its precipitation over Northeast China based on Cloudsat detection

SHI Chun-Hua¹, LI Hui², ZHENG Bin³, GUO Dong^{1*}

1. Key Laboratory of Meteorological Disaster of Ministry of Education, School of Atmospheric Science, Nanjing University of Information Science and Technology, Nanjing 210044, China;
2. School of Languages and Cultures, Nanjing University of Information Science and Technology, Nanjing 210044, China;
3. Key Open Laboratory for Tropical Monsoon, Guangzhou Institute of Tropical and Marine Meteorology, China Meteorological Administration, Guangzhou 510080, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (6836 KB) | [HTML](#) (0 KB) | Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) | [Supporting Info](#)

摘要

采用ERA-Interim气象分析资料、云顶亮温TBB资料、Cloudsat云雷达资料、降雨量资料等,对2009年6月10日至12日我国东北地区的一次冷涡天气过程进行研究,重现了该冷涡的精细三维结构和演变过程.分析表明冷涡发生前,东北亚地区处于南北双槽结构之间,随后北槽向赤道发展切断后形成东北冷涡.南槽背景的冷涡热力结构特殊,强冷空气集中在涡内西北象限,暖湿空气在东北象限,南部为相对中性空气,该配置导致北部暖锋强盛,西部冷锋仅在发展初期较强,冷涡过程没有经典挪威学派的气旋锢囚锋出现.冷涡发展初期,狭长冷舌快速入侵南下,冷舌前冷锋对流降水较强,冷舌后部左侧还有暖锋降水;冷涡发展后期,冷锋减弱,冷锋上的高层云停止降水,系统内主要为冷涡北部的暖锋雨层云降水;冷涡成熟后,中心辐合加强,有较强的对流性降水.

关键词 东北冷涡, 切断低压, 对流降水, 锋面降水, 南槽

Abstract:

ERA-Interim reanalysis meteorological data, black body temperature data, Cloudsat cloud profiling radar data and rainfall data are comprehensively utilized to study the weather process of a cold vortex over Northeast China and reproduce its three-dimensional structure and evolution from June 10 to June 12, 2009. The result shows that Northeast Asia lay between the northern trough and southern trough before that weather system, then the northern trough developed equatorward and was cut off to form a cold vortex over Northeast China. The cold vortex with southern trough background has a special structure. At the early stage of development, strong cold air concentrated in the northwest quadrant, and warm and moist air was in the northeast quadrant, the relatively neutral air lay in the south of the cold vortex, which resulted in the strong northern warm front and the weak western cold front. The narrow cold tongue rapidly intruded southward and convective precipitation occurred ahead of the cold front. At the late stage of development, precipitation mainly occurred on warm front. When the cold vortex matured, convergence was strengthened and the shallow convective precipitation occurred at the center. No occluded front appeared in all the stages of the cold vortex.

Keywords Cold vortex over Northeast China, Cutoff low, Convective precipitation, Frontal precipitation, Southern trough

Received 2012-10-25;

Fund:

国家重点基础研究发展计划(2010CB428600),国家自然科学基金(41040038、40705015)和江苏高校优势学科建设工程资助项目(PAPD)资助.

Service

[把本文推荐给朋友](#)

[加入我的书架](#)

[加入引用管理器](#)

[Email Alert](#)

[RSS](#)

作者相关文章

[施春华](#)

[李慧](#)

[郑彬](#)

[郭栋](#)

About author: 施春华,男,1978年生,副教授,主要从事大气遥感资料的应用研究.E-mail:shich1997@gmail.com

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130809> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I8/2594>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Copyright 2010 by 地球物理学报